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Pozdrav: 

Milost vám a pokoj od Pána našeho Ježíše Krista.  
Jak nesmírné bohatství tvé lásky, Pane, smíme zažívat skrze tvého svatého Ducha. 

 
 
 

Introit:  

Jeho duch dal nebesům velkolepost, jeho ruka proklála útočného hada.  
Hle, to je jen část jeho cest; zaslechli jsme o něm pouhý šelest,  

kdo může porozumět hřímání jeho bohatýrské síly?  
 
  
 

Píseň: 109 

Čtení: Mk10,46-52 

Píseň: 165 
 
 
 

Kázání: 1S11,1-14 

 Války a boje má v tuto dobu každý plnou domácnost. Ve zprávách, v rozhovorech, 
v dotazech dětí se na nás valí téma války. Proč ještě k tomu kázat na text, který mluví o boji, 
zabíjení, útlaku a vítězství? 

 Jednak kážeme a continuo, to znamená probíráme knihu Samuelovu a nic z ní 
nevynecháváme. I Bible mluví o boji, nepřátelích, přátelích, bratrech a sestrách, kteří žili a žijí 
ve světě, kde zlý, ten dávný nepřítel člověka, útočí. 

 Jak už jsem řekla v minulém kázání; Izraelci nežijí na pustém ostrově. Křesťané nežijí 
též v nějaké rezervaci. Jak Izraelité, tak i křesťané jsou vystaveni okolí, které nedbá na jejich 
víru či nevíru. Žijeme ve světě, kde je vše rozostřené, přetékající a tekoucí, plovoucí kdesi 
v prostoru. Svět kolem mnohdy jen stěží rozeznává naše postoje; naše vztahy jsou ovlivněny 
vírou v toho, který se za nás obětoval. I my se mnohdy stáváme slepými, jednookými mezi 
těmi, kteří na nás vykřikují, že jsou vidoucí. 

 Tak tedy Amonité chtějí s jábešskými uzavřít smlouvu. Uzavřu ji s vámi tím způsobem, 
že každému z vás vyloupnu pravé oko. Krom krutosti takto pojaté smlouvy má smlouva za cíl 
ještě jedno: vyřadit jábešské muže z boje. Když někdo drží v levé ruce štít, je vlastně slepcem.  
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Pravé oko nemá a levé si zakrývá štítem. Pracovat jábešští muži a ženy budou s jedním okem 
moci, ale bojovat nikoli. 

 Co dělat? Je zřejmé, že jábešští nejen ztratí svobodu, ale ještě napůl oslepnou pro věci 
Boží. Jedno oko si nedovede udělat dokonale plastický obraz. Může si člověk na jedno oko 
zvyknout, ale něco schází. Poloviční slepota hrozí obyvatelům Jábeše. Krom bolesti a krve hrozí 
rozostření zraku pro věci Boží. 

 I mě se někdy zdá, jako by okolí, které na mě doléhá – a v těchto dnech to bylo řádně 
intenzivní – mě chce připravit o moje pravé oko. Moje vyloupnuté oko pro věci spravedlnosti, 
pokory, lásky nejen k přátelům, ale i k protivníkům, jsem si nechala vyloupnout božstvem 
nelásky, touhy po spokojenosti bez myšlenky na utrpení mnohých. Jako by krvelačný bůh 
Kemoš a bůh prosperity Bál a Moloch už už sahali po našich očích. 

 Sedm dní. Dejte nám sedm dní, abychom se rozhodli, volají obyvatele Jábeše. Dejte 
nám čas, abychom se rozhodli, jak dál. Kam o radu? Kam o pomoc? V Saulově Gibeji má sedět 
náš král, ten snad poradí a pomůže. I na nebesích sedí náš král, snad i on nějak zasáhne 
a poradí. 

 Saul šel právě za dobytkem z pole. Je to zvláštní, když Samuel pomaže Saula za krále, 
nikdo o tom neví. Když chtějí Saula vyhlásit králem, Saul se schovává ve skladu zbraní. Když 
hrozí spolubratrům nebezpečí, Saul si jde z pole a před ním kráčí zapřažení býci. Jak je to 
možné, že král Izraele se vždy někde zapomene, když jde o důležité věci svého lidu? Jednou je 
schován ve zbrojnici, jindy si hledí svého pole. Jak to, že král králů, Ježíš Kristus, není k nalezení, 
když jej lidé hledají a očekávají jeho pomoc? 

 Jakmile ta slova Saul uslyšel, zmocnil se ho duch Boží. Vzplanul nesmírným hněvem. 
Krále Saula zvěst o vyloupnutí oka nenechává klidným. Zpráva o našich vyloupnutých očích, 
které nedovedou zahlédnout království Boží, též znepokojuje toho Krále králů. Boží duch, který 
uvádí do pohybu, je při díle. Věřím, že i při hledání Boha v Ježíši z Nazaretu působí sám Duch 
Boží, abychom rozpoznali, co udělat, aby naši bratři nepřišli o zrak. 

 Saul se Samuelem svolávají vojsko. Opravdu ve světě je to ještě tak, že proti zlu se 
člověk musí bránit. Nejde si nechat vzít svobodu, nejde si nechat vyloupnout oko pro utrpení, 
solidaritu, lásku a odpuštění. 

 Boj tentokrát končí vítězstvím. Obyvatelům Jábeše je zachován zdravý zrak, aby mohli 
zahlédnout slávu Boží. A že jej obyvatelé Izraele zahlédli, vyznává Saul, když se nemstí 
a ponechává život. Dnešního dne nebude nikdo usmrcen, neboť dnes Hospodin připravil Izraeli 
vysvobození. 

 Toto ohlašuje Saul, který se nechce mstít svým nepřátelům. Dnešního dne nebude nikdo 
usmrcen, neboť dnes Hospodin připravil Izraeli vysvobození. Ústy proroka Saula, naléhavě 
i dnes k nám doléhá vysvobození z moci zlého. Naléhavě i dnes, přes hřmot zbraní s plochou 
dráhou letu, zní slova o vysvobození, o uniknutí tomu zlému, který nás chce oslepit svojí 
brutalitou a syrovostí. 

 Pane, prosíme, dej ať nikomu neusilujeme vyloupnout oko. Dej, aby naše oči v plnosti 
uviděli tvoji slávu navzdory zlu, které máme před očima. Pane, ty jediný jsi ten, který chce, 
abychom byli vidoucími.  

Amen. 
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Píseň: 303 
 
 
 

Poslání:  

Pane, ke komu bychom šli? Ty máš slova věčného života.  
A my jsme uvěřili a poznali, že ty jsi ten Svatý Boží. 

 
 
 
 
 

Požehnání:  

Hospodin strážce tvůj, Hospodin zastínění tvé tobě po pravici.  
Nebudeť bíti na tě slunce ve dne, ani měsíc v noci.  

Hospodin tě ostříhati bude ode všeho zlého, ostříhati bude duše tvé.  
Hospodin ostříhati tě bude, když vycházeti i vcházeti budeš, od tohoto času až na věky.  

 
 
 

Píseň: 607 
 


